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El motor econòmic de la ciutat,
la classe mitjana, dóna símpto-
mes de certa millora. Així ho
mostra l’informe municipal so-
bre renda familiar disponible
que ha publicat recentment l’A-
juntament, amb dades de l’any
2016. La ciutat agafa aire, al-
menys sobre el paper.

Les xifres no són, ni de bon
tros, per tirar coets, però es pot
dir que la classe mitjana guan-
ya una mica de múscul. I és que
l’informe constata que Barce-
lona, durant el 2016, va recu-
perar gairebé quatre punts per-
centuals de la població que se si-
tua en aquesta franja. Aquest
modest creixement de la classe

mitjana ha provocat que, en la
distribució de les classes so-
cials, s’hagi reduït lleugerament
la renda baixa, que passa del
36,6% al 35,5%. Això ha fet que
tres barris, Montbau (Horta-
Guinardó), Camp de l’Arpa
(Sant Martí) i la Barceloneta
(Ciutat Vella), passin de ser
considerats de renda baixa a
renda mitjana.

Tot i això, la situació dista
molt de la del 2007, l’any
abans de l’esclat de la demoli-
dora crisis econòmica. Llavors
la classe mitjana representava
gairebé un 60% de la població,
mentre que ara es queda a una
dècima del 48%. Una altra xi-
fra que demostra que encara hi
ha molta feina per fer és que 52
dels 73 barris de la ciutat se-
gueixen amb rendes inferiors a
la mitjana.

Durant la presentació de l’in-
forme es va poder constatar que
la millora es deu principalment
al repunt de la contractació du-
rant el 2016. L’augment de llocs
de treball entre el 2015 i el 2016
va ser del 3,3%. 

DESIGUALTATS
Pel que fa a les desigualtats en-
tre els barris, la bona notícia és
que  l’escletxa social es frena. La
dolenta, però, és que les dife-
rències continuen sent molt
grans. Tal com passava el 2015,
durant el 2016 la riquesa del ba-
rri amb més renda, Pedralbes,
multiplicava per set la del barri
més pobre, Ciutat Meridiana.
Tot i reduir-se lleugerament, ho
ha fet perquè a Pedralbes l’índex
de renda familiar ha caigut vuit
punts, no pas perquè el de Ciu-
tat Meridiana hagi crescut.

La classe mitjana agafa aire
» L’informe municipal sobre renda familiar disponible mostra una crescuda de les rendes mitjanes 

» Les desigualtats entre els barris es frenen tot i que les diferències continuen sent molt grans

Albert Ribas
BARCELONA

VALORACIÓ4Els resultats d’a-
quest informe municipal han
estat ben rebuts per la Federa-
ció d’Associacions de Veïns de
Barcelona (FAVB). Teresa Mar-
tínez, vicesecretària de l’entitat,
afirma en declaracions a aques-
ta publicació que l’estudi mos-
tra una “tendència positiva i es-
perançadora que ens fa ser op-
timistes”.

De totes maneres, Martínez
remarca que, tot i que els indi-
cadors de l’informe “apunten a
una recuperació”, cal “no per-
dre de vista que aquest estudi
és un indicador però no és pu-
rament la realitat”. De fet, afe-

geix que seria interessant que
l’estudi “tingués en compte les
desigualtats que hi ha a dins de
cada barri i que s’analitzessin
les diferències fent servir indi-
cadors de qualitat de vida com
ara el gènere, la salut o els ser-
veis socials”. “En definitiva,
apropar-se més a les realitats
dels barris, cosa que és complex
de fer”, afegeix Martínez.

Per últim, la vicesecretària
de la FAVB remarca que d’a-
questes xifres no s’ha d’inter-
pretar que ja hàgim sortit de la
crisi, ja que “enlloc està garan-
tit que l’any que ve la realitat
pugui ser una altra”.

La FAVB parla de “tendència
positiva i esperançadora”

Un 4% més de veïns han passat a formar part del que es considera classe mitjana. Foto: Arxiu
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La lupa

per Alberto Aquilué

I si el problema no fos el 3%?

Ara que està tan de moda reivindicar
en Pasqual Maragall aprofitem i re-
cordem aquell torn de paraula mític
al Parlament on parlava del famós
problema del 3%. Gran, molt gran.
Fulles i fulles de diaris, minuts i mi-
nuts de noticiaris. Però… I si el pro-
blema real de Catalunya no fos el 3%
sinó el 3,5%? M’explico.

L’autoanomenat periodisto Gui-
llem Martínez ha publicat recentment
un interessant article (busqueu-lo,
val molt la pena) ple d’iro-
nia i sarcasme titulat Si le
gustó 2017, le gustará 2018
i amb el subtítol Procesan-
do el día de la marmota (I).
Doncs en aquest article ens
descobreix un sorprenent
estudi de l’Erica Cheno-
weth anomenat Why Resistence
Works que analitza més de 300 revo-
lucions (bàsicament allò que serien els
processos post-colonials i post-soviè-
tics) entre l’any 1900 i el 2016, i pot-
ser la conclusió més xocant és que en
aquesta obra es fa un càlcul matemà-
tic sobre el percentatge de la societat
d’un país que s’ha de mobilitzar per-
què triomfi un procés rupturista, i
aquesta dada es concreta en només un
3,5%. Això en el cas català serien poc
més de 260.000 persones, vaja, així
d’entrada més fàcil que un penal per
al Messi (sigui en lliga catalana o es-

panyola). O potser no? Perquè el però
ve just a continuació, quan defineix en
què consisteix aquesta mobilització o,
millor dit, fins on ha d’arribar el com-
promís d’aquesta colla que la podem
anar a buscar a qualsevol manifesta-
ció onzesetembrista. Diu que aquesta
gent ha d’estar disposada a gairebé tot
per la causa, això vol dir: a rebre cops
de porra, a ser detinguts/des, a ser tor-
turats/des o a anar a presó de forma
arbitrària i reiterada. 

Ostres tu! Ningú ens havia explicat
fins ara que això de la independència
ens costaria tant (almenys als 260.000
capdavanters/es). I és que no és gens
fàcil demanar a ningú que assumeixi
aquests riscos i potser per això no ens
ho havien explicat fins ara. Trobaríem
aquestes 260.000 persones disposades
a practicar una resistència civil pací-
fica amb uns riscos tan alts entre les
bases de l’ANC i d’Òmnium? El pro-
cessisme fins ara sembla que ni s’ho ha
plantejat. Fins i tot en els dies més durs
de setembre i octubre la consigna
sempre ha estat de rebaixar tensió i no

visibilitzar aquesta resistència civil
pacífica als carrers, sinó que les crides
constants a la calma, la normalitat, l’or-
dre i allò tan nostre del seny han estat
el mantra habitual.

Això m’ha fet venir al cap els anys
més moguts de la lluita contra el servei
militar obligatori, quan tota una bona
colla de joves vam sortir als carrers a
plantar cara a un estament fonamental
de l’Estat com és l’Exèrcit, assumint uns
riscos que molts vam patir en forma de

denúncies, garrotades, de-
tencions i alguns (no pocs)
fins i tot amb presó. Als ju-
dicis, molts i moltes ens
autoinculpàvem col·lecti-
vament assumint els ma-
teixos riscos que els joves
que eren jutjats de vegades

per jutjats militars (tot i saber allò que
la justícia militar és a la Justícia el ma-
teix que la música militar és a la Músi-
ca). Potser era perquè érem massa jo-
ves? Massa inconscients? Perquè era
una altra època?

I és que ara que sabem el verita-
ble cost real m’estranyaria molt veu-
re avui dia gaire gent (ni que no siguin
tots els 260.000) autoinculpant-se
amb els consellers presos el dia del
seu judici. És una pena, però sembla
que aquest procés no sigui de debò...
A veure si al final serà allò que ara es
diria un procés fake…

Parlen els
veïns

Thais
“Una mica excessiu,
cada cop és més car
anar en metro o en
bus i els salaris no
pugen. No crec que
l’argument dels deu-
tes sigui prou vàlid

per pujar les tarifes, els vagons sempre van
plens i tampoc els arreglen. No tinc clar on
acaben d’anar tots els diners.”

Conrado
“Per als veïns, evi-
dentment que pu-
gin els preus és do-
lent, però jo que he
viscut a altres llocs
de l’estat puc dir-te
que aquí el servei és

molt bo i no té res a veure amb altres. En-
tenc que quan han pujat el preu és perquè
han de complir amb els deutes.”

Pau
“Crec que ara ma-
teix, que a la gent ja
li costa pagar els llo-
guers i arribar a final
de mes, es passen
augmentant les tari-
fes. Se suposa que

haurien de fomentar el transport, i més ara
que comencen a limitar l’accés de cotxes
i que impulsen projectes com superilles.”

Adriana
“No és el més adient
si el que es perse-
gueix és fomentar el
transport públic i
que la gent deixi d’u-
sar el cotxe. És cert
que hi ha més carrils

bici, però el transport públic segueix sent
car. És evident que han de cobrir un deu-
te, però haurien de mirar altres formes.”

Què et sembla l’augment dels preus del transport públic que s’ha aprovat?
per Toni Enguix

M’estranyaria molt veure avui dia
gaire gent autoinculpant-se amb els
consellers presos el dia del seu judici

Els semàfors

UE SANT ANDREU
El Sant Andreu va aconseguir recaptar

aquest Nadal 8.300 euros per a la repa-
triació de la mare d’en Leandro, un jove

jugador de l’aleví. La solidaritat del
club, de les entitats i dels particulars va
ser exemplar i digne de reconeixement.

pàgina 13

IÑIGO DE LA SERNA
Les obres de l’estació de La Sagrera tor-
nen a estar en marxa després de més de

tres anys aturades. El ministre de Fo-
ment, Iñigo López de la Serna, ha com-

plert una promesa que hauria d’haver
estat una realitat fa molt temps. 

pàgina 8

MERCÈ SAMPIETRO
L’actriu barcelonina, que des de fa anys

és veïna de Sant Andreu, rebrà el prò-
xim 28 de gener el Gaudí Honor que en-

trega l’Acadèmia del Cinema Català. La
trajectòria de Sampietro fa que aquest

només pugui ser qualificat de merescut. 
pàgina 6
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Safata d’entrada

Professors d’institut portats a de-
clarar per haver criticat suposa-
dament les salvatges agressions
de la Policia Nacional el dia del
referèndum d’autodeterminacio
de Catalunya (l’1-O de 2017).
Se’ls acusa d’un “delicte d’odi”. 

Sóc professor, de secundària.
Què es pensen que vam fer l’en-
demà de la catàstrofe els profes-
sors i mestres davant d’una
classe d’adolescents en estat de
xoc, commoguts, ferits, conster-
nats… ¿Ens vam posar a fer anà-
lisis sintàctiques, equacions o a
parlar de l’arquitectura romana?
En el meu cas, els alumnes, nois
i noies que van passar la nit a la
mateixa escola on aprenen i que
els policies van destrossar, agre-
dint familiars, veïns i amics en
nom de no sé quin “estat de
dret”, em van demanar de par-
lar-ne i ho vam fer. Els docu-
ments escrits i redaccions lliu-
res que en van resultar farien
empal·lidir de vergonya a tots els
partidaris del 155 si encara con-
servessin un mínim de dignitat
humana. I ara digueu-nos, qui
ha gosat violar la pau i la convi-
vència a cops de porra.

‘Delictes d’odi’
per Salvi Pardàs per Marc Antònio i Llobet

Són comestibles, els anglesos
aprecien molt les seves propie-
tats i les tenen incloses en la seva
dieta habitual, no com a taron-
ges pròpiament, sinó que ells les
prenen en forma de melmelada.
Per distingir-la d’altres melme-
lades, la de taronja agre li diuen
“marmalade” i totes les altres les
posen en un sol mot i les ano-
menen “jams”. A Sant Andreu
les trobem “on the rocks”.

Va ser en un documental a
la televisió que vàrem tenir oca-
sió de veure com una empresa
de Sevilla, amb la col·laboració
de l’Ajuntament, convertia la de-
coració temporal d’aquest arbre
i el seu fruit en un pròsper ne-
goci amb un gran i notori èxit.
Es dediquen a l’elaboració de
melmelades de taronges agres.
Naturalment, el principal país
comprador del seu producte és
el Regne Unit.

Nosaltres, a Sant Andreu te-
nim una bona plantació d’a-
quests mateixos arbres produc-
tors de taronges agres a alguns
carrers. Quan és època de re-
col·lecció del fruit no el recull nin-
gú i a poc a poc, taronja a taron-
ja, cauen pel seu propi pes i, al
meu entendre, és quan es veu que
s’ha perdut la vitamina C, la més
preuada de les taronges, i co-
mença l’espectacle de les petites
taques de color taronja a terra.

Llavors, l’espectacle és a dues
bandes, vull dir que en alguns
carrers hi ha un doble perill. Per

una banda, la possible relliscada,
si bades i xafes una taronja, i, per
l’altra, les dificultats del terreny.

Ja sabem que mai no plou al
gust de tots, però a la nostra par-
cel·la ningú ens va preguntar
quins arbres s’hi plantarien ni el
tipus de terra que s’hi posaria. 

La veritat és que a la vista
queda l’evidència: uns arbres
dels quals no traiem cap profit.
Altres anys hem tingut collites es-
pectaculars, avui els arbres tenen
les fulles seques i les taronges ma-
laltes. La nostra actual producció
agrícola quedarà desfeta sobre la
calçada entre els rocs llançats des
del camió que van anar quedant
posats, sense cap refinament ni
cura, pels carrers. Sabien, els
qui els van fer posar així, com cos-
ta caminar per aquests carrers,
especialment quan cal arrossegar
el carro de la compra, el cotxet de
les criatures o cadires de rodes?
És fàcil tòrcer els turmells de la
gent gran o qualsevol persona si
s’entrebanca amb les llambordes
que sobresurten unes més que les
altres. Per acabar, coneixien els
sotracs de les bicicletes i el soroll
que fan cotxes i motos que tran-
siten sobre aquest empedrat? 

Tot plegat, fatal. Tot per un
mal projecte que a la pràctica
ningú reivindica i que perso-
nalment crec que caldria revisar
i comptar amb el veïnat de cara
a una nova plantació d’arbres,
així com considerar el tipus de
paviment on plantar-los.

Vist al Twitter

#InvestiduraComplicada #CoutinhoCuler #AtrapatsAP-6

@gallifantes: La nueva consigna de los
medios es "investir a cualquiera excepto a
Puigdemont". Así que ya sabéis que les
haría más daño. 

@a_ginola: Amb el fitxatge de Paulinho,
Dembélé i Coutinho en una mateixa tem-
porada es demostra que el Barça no sap a
què vol jugar.

@eljueves: El ministro Juan Ignacio Zoido
señala a Elsa de ‘Frozen’ como respon-
sable de los coches atrapados por las
nevadas.

Els semàfors

El + llegit              líniasantandreu.cat
El CN Sant Andreu triomfa 
a l’estatal de piscina curta1
La Festa Major de Sant Andreu 
denuncia la “repressió” de l’Estat2
El casal de barri de Torre Sagrera 
obre les seves portes3
Laia Ortiz agafa el relleu 
de Carmen Andrés a la regidoria4
Els comerciants es bolquen 
amb la Festa Major5

per Francisco J. RodríguezLes millors
perles

Andreuencs de tota mena van tornar a gaudir dels Tres Tombs.
Un grup d’animalistes van protestar per l’estrès que, diuen, pa-
teixen els cavalls a la desfilada. Així li van fer saber a Ada Colau,

que va anar a sobre d’una de les carrosses, semblant, per cert, a les
turístiques que ha prohibit fent servir els arguments dels animalistes.

Rajoy ha fet un pas endavant en la seva política de retalla-
des i ha decidit felicitar-nos l’any 2016 en un acte el 30 de
desembre a Galícia davant de “muchos españoles”. Com-

prensible, tenint en compte el 2017 que li ha donat Catalunya.
Però ja se sap: “Un plato es un plato y un vaso es un vaso”. 

Ada Colau i el seu govern han assegurat darrerament que el
top manta va a la baixa a la ciutat. Nosaltres creiem en la pa-
raula del consistori perquè potser no considera el metro com

a part del terme municipal. Allà, el fenomen s’incrementa i va a pit-
jor dia rere dia. Però ep!, a nivell de carrer tot segueix en ordre, oi?

Els del gabinet de premsa de la resistència de Tabàrnia han
aconseguit colar el seu missatge a mitjans internacionals.
Diaris de tot el món esmolen les plomes per parlar d’una

Catalunya amb un president investit via holograma retransmès
per R2-D2 i una oposició inspirada en les Cròniques de Nàrnia.

Rodrigo Rato, exministre d’Economia, assenyala Zapatero com
el culpable de la crisi econòmica a Espanya per no seguir els
consells de l’FMI i no fer reformes estructurals. Ai las! Si tots ha-

guéssim tingut una targeteta negra com la seva... Que ràpid que
s’hauria acabat la crisi! N’hem d’aprendre.

Taronges ‘on the rocks’
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TRADICIÓ4Les tradicions po-
pulars on hi ha animals pel mig
fa temps que no són ben vistes
per una part de la societat. Això
ha provocat que les protestes del
col·lectiu animalista siguin cada
vegada més freqüents quan hi
ha una celebració d’aquest tipus.
Un nou exemple d’això es va
viure el passat 14 de febrer a
Sant Andreu durant la festa
dels Tres Tombs.

Enguany, doncs, la desfila-
da de carros, carretes i genets
que commemora la funció que
antigament feien els animals en
el món de la pagesia, va estar
precedida per una protesta d’un
grup de 30 persones. Els anim-
nalistes, que portaven diferents
pancartes amb missatges com
“Prou tracció a sang”, es van
concentrar a la plaça d’Orfila
per demanar que es prohibeixi
la presència d’animals en
aquest tipus d’actes.  De fet, els
manifestants van aconseguir

fer arribar el seu missatge a la
mateixa alcaldessa Colau, que
va passar per davant d’ells
muntada a dalt d’una carrossa
estirada per cavalls. 

9.000 PERSONES
Deixant de banda la protesta
animalista, la celebració, que
enguany arribava a la seva edi-
ció número 91, va reunir unes
9.000 persones, segons la Guàr-
dia Urbana.  El públic va poder

gaudir de les tradicionals tres
voltes de la comitiva, que aquest
any va fer un recorregut una
mica diferent per evitar el carrer
de Sant Adrià, on actualment hi
ha el mercat provisional. 

Tal com passa cada any, un
dels moments de la celebració
que va generar més expectació
va ser quan el rector de Sant An-
dreu va beneïr les mascotes, la
majoria gossos, que estaven
amb els seus amos.

Una imatge del grup de manifestants animalistes. Foto: Districte

Sant Andreu celebra els Tres
Tombs amb protesta animalista
» Una trentena de persones es van concentrar a la plaça d’Orfila per
demanar que es prohibeixi la presència d’animals en aquests actes

Demanen un canvi de nom per
al futur parc de les Casernes 

NOMENCLATURA4Una desena
d’entitats locals han proposat
recentment a l’Ajuntament  el
canvi de nom del futur parc de les
Casernes, les obres del qual han
començat recentment. 

El parc, que està previst que
estigui enllestit a finals d’any,
s’ha de dir  Parc d’Antoni San-
tiburcio, en homenatge a l’ex-
regidor socialista Antoni Santi-
burcio, que va morir l’any 2001.
Les entitats, entre les quals hi ha
l’Associació de Veïns i Veïnes de
Sant Andreu de Palomar o el
Centre d’Estudis Ignasi Iglé-

sias,  consideren que seria més
apropiat que l’espai porti el
nom de Jaume Oller i Prats, la
primera víctima andreuenca de
la Guerra Civil. 

Deixant de banda la qüestió
del nom, la construcció d’aquesta
futura gran zona verda significa
que es desencalli la transforma-
ció de tot l’espai de les antigues
casernes. Durant la presentació
del projecte, la regidora Laia
Ortiz va afirmar que “per primer
cop un govern municipal accelera
la posada en marxa de la reur-
banització de les casernes”.

De la Meridiana fins a la
Travessera de Gràcia en bici

MOBILITAT4L’expansió dels
carrils bici arreu de la ciutat no
s’atura. Això ha provocat que
des de fa uns dies els ciclistes ja
puguin anar des de l’avinguda
Meridiana fins a la Travessera
de Gràcia gràcies a l’estrena
del carril bici que es coneix
com l’eix Sant Antoni Maria
Claret-Indústria.

Així doncs, aquest nou carril,
format per dos carrils unidi-
reccionals per garantir una mi-
llor seguretat, fa gairebé tres
quilòmetres de llarg. Els dos ca-
rrils conflueixen al carrer Bis-

caia per anar a parar a l’avin-
guda Meridiana. 

233 QUILÒMETRES
Des de l’Ajuntament han explicat
que l’objectiu és que, a finals
d’any, la ciutat tingui 233 quilò-
metres de carril bici. Tot plegat
després d’una inversió que ara és
de set milions d’euros i que a fi-
nals d’any està previst que arribi
a 32,5 milions. Des del consisto-
ri afirmen que es vol “facilitar bo-
nes condicions per desplaçar-se
en bicicleta i reduir la conflicti-
vitat entre ciclistes i vianants”.

Mercè Sampietro, veïna de Sant
Andreu, rebrà el Gaudí d’Honor
CINEMA4L’actriu Mercè Sam-
pietro, veïna de Sant Andreu des
de fa anys, rebrà el pròxim 28 de
gener el Premi Gaudí d’Honor, el
màxim reconeixement del cine-
ma català, durant la gala dels des-
ens Premis Gaudí.

El guardó, tal com van expli-
car des de l’Acadèmia del Cine-
ma Català en un comunicat, serà
un reconeixement a la llarga tra-
jectòria de Sampietro en el món
del cinema, la televisió, el teatre

i el doblatge. Sampietro, nascu-
da a Barcelona, va debutar com
a actriu professional l’any 1970
amb l’obra ‘Olvida los tambores’.
Set anys més tard es va estrenar
a la gran pantalla amb la pel·lí-
cula ‘A un Dios desconocido’ i des
de llavors ha interpretat 46 pel·lí-
cules, mentre que ha aparegut en
una vintena d’obres de teatre.
També ha estat una actriu tele-
visiva d’èxit i és una de les grans
referents de les sèries catalanes.

Incivisme | Acte vandàlic al metro de Trinitat Vella
Una trentena de grafiters van pintar en pocs minuts durant la nit de cap d’any dos vagons

del metro a l’estació de la Trinitat Vella (Línia 3). Els agents de seguretat de l’estació van
retenir un dels autors de l’acte vandàlic i posteriorment el van entregar als Mossos d’Es-

quadra. Transports Metropolitans de Barcelona (TMB) ha presentat una denúncia pels fets. 

Imatge del solar on hi haurà el futur parc. Foto: Google Maps
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La nova escola la Maquinista
es farà a principis del 2019

ENSENYAMENT4El ple de l’A-
juntament va aprovar a finals
d’any el pla especial urbanístic i
de millora urbana que permetrà
que les obres de la nova escola de
la Maquinista comencin a prin-
cipis del 2019. Així doncs, el
consistori tira endavant el tràmit
per ocupació directa, que signi-
fica que els terrenys, propietat de
l’empresa Unibail-Rodamco,
passen a disposició municipal. 

Durant el debat del plenari,
la tinenta d’alcaldia d’Ecologia,
Urbanisme i Mobilitat, Janet
Sanz, va afirmar que “les famí-
lies de la zona de La Maquinis-
ta no poden esperar més a tenir
l’escola definitiva” i va afegir
que construir el centre ha estat
“una prioritat màxima des del

primer moment per aquest Go-
vern municipal”. “Per fer reali-
tat el centre cal fer possible l’ús
dels solars. L’aprovació d’aquest
pla és un pas més per fer reali-
tat una escola tan demandada i
exigida pel territori”, va afegir.

Concretament, l’escola es
construirà al carrer de Ferran Ju-
noy, entre els carrers Sao Paulo
i República Dominicana. Ara,
però, caldrà veure quina és la re-
acció d’Unibail-Rodamco a l’a-
nunci de l’Ajuntament, ja que el
passat mes de maig ja va pre-
sentar al·legacions a la decisió
municipal de tirar endavant el
tràmit per la via de l’ocupació di-
recta. En aquell moment, l’em-
presa va amenaçar l’Ajuntament
amb una denúncia. 

INFRAESTRUCTURES4Potser
no és un miracle, però el que va
passar el passat 10 de gener s’hi
acosta. Parlem de la represa de
les obres de la construcció de l’es-
tació de la Sagrera. Tres anys
després de l’aturada, les mà-
quines van tornar a trepitjar els
terrenys d’aquesta futura in-
fraestructura, vital per al conjunt
de la ciutat, que fa anys que
condiciona el dia a dia dels veïns
dels barris afectats.

L’inici de les obres s’afegeix
a la reactivació que ja es va pro-
duir el passat mes de juny amb
la construcció del col·lector que
passa just per sota de l’estació,
i que era un pas previ impres-
cindible perquè les obres es tor-
nessin a posar en marxa. Tot
plegat va provocar que des de
l’Ajuntament celebressin un pas
endavant que ha de servir per-
què es compleixi el termini que
contempla que l’estació estigui
acabada a finals de l’any 2020.
La tinent   d’alcalde d’Ecologia,
Urbanisme i Mobilitat, Janet
Sanz,  va remarcar que el mi-
nistre de Foment, Iñigo de la
Serna, hagi complert el que va
prometre, tot i que amb “certs
endarreriments”. Sanz va afegir
que ara  confien “que això no ho
aturi ningú i que segueixi a bon

ritme per tenir l’estació acaba-
da tan aviat com sigui possible”.
Per la seva banda, l’alcaldessa
Ada Colau va afirmar a través
del seu perfil de Twitter que
“ara que les obres han començat,
després de molt insistir i moltes
promeses incomplertes per di-
versos ministres, els veïns i les
veïnes es mereixen que les obres
avancin ràpid per recosir els
barris afectats”.

ESCEPTICISME VEÏNAL
Els veïns, però, fa temps que es-
tan escaldats i fins que no vegin
que les obres avancen amb de-
terminació no s’acabaran de creu-
re res. “Nosaltres encara recor-
dem allò de ‘La Sagrera 2004’”, va
afirmar el mateix dia 10 Oleguer

Méndez, de l’Associació de Veïns
de la Sagrera. Méndez també va
remarcar que una de les qües-
tions que interessen més als veïns
com acabarà sent l’edifici de l’es-
tació. “Volem una estació inter-
modal amb cara i ulls i no un cen-
tre comercial per on passen vies,
que és el que es va vendre”, va dei-
xar clar Méndez.

SANT ANDREU COMTAL
D’altra banda, Sanz va anunciar
un dia més tard en una entrevis-
ta a Betevé que l’opció més pro-
bable per accelerar la reforma
de l’estació de Sant Andreu Com-
tal és la rescissió del contracte i fer
una nova licitació. Tot i això, va
advertir que el procés no serà rà-
pid per la complexitat legal del cas.

El projecte de l’estació porta un endarreriment històric. Foto: Línia Sant Andreu

En marxa les obres de La Sagrera
després de més de tres anys

Una imatge de l’escola actual, feta de barracons. Foto: Línia Sant Andreu
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La FAVB lamenta que la pujada dels preus del transport públic oblida la “mobilitat diària”

Contra l’augment de tarifes
SOCIETAT/ “La pujada homogènia de les
tarifes evidencia un greu problema i una
mancança”. Aquesta és la conclusió a la
qual ha arribat la FAVB després que, el pas-
sat dijous 28 de desembre, el consell d'ad-
ministració de l'Autoritat del Transport
Metropolità (ATM) anunciés l’augment de
les tarifes dels bitllets i els abonaments per
als transports públics de la ciutat. Després
de dos anys amb les tarifes congelades (un
fet que feia que el títol més utilitzat, la T-
10, costés menys de 10 euros), l’ens va de-
cidir augmentar les tarifes amb un ascens
mitjà del 2%, de manera que els únics dos
títols de transport que es mantindran amb
el preu del 2017 seran la T-Jove (105 euros)
i la T-Mes per a les persones aturades.

En un comunicat que va veure la llum
l’endemà de la publicació d’aquestes puja-
des de preu, la FAVB lamentava aquest aug-
ment, que no protegeix “la mobilitat
obligada diària“ dels usuaris del transport
públic. El text arrenca assegurant que l’en-
deutament d’aquests ens s’ha d’afrontar
“amb mesures que evitin augmentar l'alt
percentatge que signifiquen les aporta-
cions al seu finançament que fan els usua-
ris a través de la compra dels bitllets”. La
Federació defensa aquest punt des d’un
doble argument: perquè cal garantir el dret
a la mobilitat, ja que “els viatges són una
despesa molt important en la majoria de les
economies familiars”, i perquè aquest aug-
ment no incentiva el pas de la gent que fa
servir vehicles privats cap al transport pú-
blic. La FAVB també apunta que a la resta de
demarcacions del país (Girona, Lleida i Ta-
rragona), els preus no han pujat.

L’entitat veïnal també considera “incon-
gruent” que precisament la T-10, el títol que
permet fer menys viatges, sigui el més ad-
quirit any rere any i denuncia una “mancança
en la política tarifària” que permeti fidelitzar
encara més usuaris i assegura que cal estu-
diar noves fórmules (apuntant, per exemple,
a les que ha proposat l’Associació per a la
Promoció del Transport Públic) perquè sigui
el mateix sector “qui pagui el cost real del
transport sense castigar amb pujades els
veïns” o “buscar fórmules indirectes a través
d'un fort transvasament de la recaptació de
la taxa turística al transport públic i amb po-
lítiques impositives a la indústria turística”.

REBUIG DE L’OPOSICIÓ
A les crítiques veïnals també s’hi han afegit
les dels diferents grups polítics de l’oposi-
ció a l’Ajuntament. Un dels més explícits va
ser l’antic soci de govern d’Ada Colau, el
PSC, que a través del seu president a la ciu-
tat, Jaume Collboni, va acusar l’alcaldessa
d’un “tarifazo que castiga directament les
famílies treballadores”. Els socialistes van la-
mentar especialment l’augment de la T-10,
el títol més utilitzat.

El PDeCAT, per la seva banda, va de-
nunciar que Colau “ha abandonat els ciuta-
dans de Barcelona” donant suport a aquest
augment. L’exalcalde Xavier Trias va asse-
gurar que “la insensibilitat i allunyament de
la realitat del Govern Colau és inaudita”.

Per últim, Ciutadans també va criticar la
pujada de les tarifes i a través del seu regi-
dor Santiago Alonso va dir que “Colau avala
i executa el 2018 la pujada del preu de
transport públic dissenyat per CiU”.

MOBILITAT/Prou bloqueig polític, unim els tramvies!Sota
aquest lema, la plataforma ‘Unim els tramvies’ ha convo-
cat, per al pròxim dissabte 20, una manifestació en la qual
diferents agents i entitats reivindicaran la unió dels dos
extrems del tramvia per la Diagonal.

Els convocants, entre els quals hi ha la FAVB, la
FAVBdn i la CONFAVC, l’Associació per a la Promoció del
Transport Públic (PTP) o la Plataforma per a la Qualitat de
l’Aire, tenen previst començar la marxa a les 11 del matí,
però amb una particularitat: la protesta es dividirà en dues,
que sortiran des de cadascun dels extrems del tramvia
avançant per l’avinguda Diagonal (el carrer pel qual
s’haurien d’unir els dos extrems del transport) per acabar
ajuntant-se a la plaça de Jacint Verdaguer aproximada-
ment al migdia, on es faran diferents activitats i està pre-
vist que es posi el punt final a la festa.

La plataforma aglutina més d’una quinzena d’asso-
ciacions i sindicats i defensa la unió dels dos extrems del
tramvia per la Diagonal argumentant, entre altres motius,
que enllaçaria els principals campus universitaris i zones
de recerca de la ciutat. També creuen que els veïns de l’Ei-
xample tindrien “una artèria més pacificada i amable, i no
una autopista” o perquè és el mitjà de transport més ac-
cessible, confortable i ecològic, entre altres.

Una manifestació reivindicarà 
la unió dels tramvies per la Diagonal RECONEIXEMENT/Quan es relacionen els moviments veï-

nals i el barri del Poblenou, ràpidament apareix un nom:
el de Manel Andreu. L’històric líder veïnal va morir el dia
de Sant Esteve del 2016 i la seva figura tornarà a ser re-
cordada pels veïns el pròxim divendres 19 de gener. 

El Centre Moral i Cultural del Poblenou serà l’escena-
ri d’aquest acte de reconeixement, organitzat per l'Asso-
ciació de Veïnes i Veïns del Poblenou, que s’anomenarà Una
vida plena de vides, i que està previst que arrenqui a par-
tir de les set de la tarda. Entre altres convidats destaca la
presència del cantautor extremeny Luis Pastor, que va co-
mençar la seva activitat professional durant els últims anys
de la dictatura franquista.

El Poblenou ret un nou
homenatge a Manel Andreu
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SOLIDARITAT/ El passat 18 de
desembre es va tancar la cam-
panya Una mà amiga, una inicia-
tiva promoguda conjuntament
per la FAVB i la CONFAVC que vo-
lia que el veïnat reflexioni i s’invo-
lucri en els problemes de les per-
sones refugiades i migrants i en la
seva acollida a la nostra societat.

La Violeta de Gràcia va ser l’es-
cenari de la darrera activitat d’U-
na mà amiga, amb la projecció i
el posterior cinefòrum del docu-
mental que porta aquest mateix
nom. Alguns dels ponents van ser
Francesc Mateu, director d’Inter-
món-Oxfam Catalunya, o Jaume
Buch, coordinador del projecte
Refugiats-Benvinguts.

La campanya 
‘Una mà amiga’
arriba al seu final

SOCIETAT/ La possibilitat que la nova bo-
cana del port aculli el museu de l’Hermi-
tage divideix als veïns del barri de la
Barceloneta. D’una banda, l’Associació de
Veïns de la Barceloneta defensa la viabilitat
del projecte, mentre que l’Associació de
Veïns de l’Òstia el rebutja.

A finals del mes de novembre, l’Asso-
ciació de Veïns de la Barceloneta va fer arri-
bar al consistori un manifest de suport al
projecte que té la firma de diverses entitats
del barri, escoles i comerços. Tot i això, el seu
vicepresident, Manel Martínez, va assegu-
rar que considerava que l’Ajuntament ha tri-
gat a pronunciar-se sobre “un projecte
cultural que pot ajudar a revitalitzar i recu-
perar l’entorn el barri, tan abandonat de
projectes engrescadors per dinamitzar el

territori contra altres iniciatives purament
comercials d’explotació de l’espai públic”.

Però mentre aquesta entitat ha mostrat
la seva predisposició al projecte, qui va
mostrar la seva posició contrària va ser l’As-
sociació de Veïns de l’Òstia, que en decla-
racions a aquesta publicació va assegurar
que el rebutgen “perquè es tracta d’una
altra iniciativa ‘turistificadora’ a la zona” i re-
corda que “nosaltres apostem pel decrei-
xement turístic”. L’associació també va
emetre un comunicat, a mitjans del mes
passat (que té les adhesions d’altres enti-
tats i col·lectius) explicant les raons per les
quals s’oposa a l’Hermitage. Per últim, Fo-
ment de les Arts Decoratives (FAD) també
considera que el projecte ha triat “una mala
ubicació” per instal·lar-se a la ciutat.

La possible obertura del museu 
de l’Hermitage divideix la Barceloneta

REIVINDICACIÓ/ Des del mes
passat, l’associacionisme juvenil
d’Horta ha fet front comú per llui-
tar contra la possible pèrdua d’un
dels edificis més emblemàtics de
la plaça Eivissa, el Bloc 17, auto-
gestionat des de fa uns anys,
però que podria perillar si el seu
propietari, el BBVA, l’acaba venent.

Precisament per evitar aques-
ta pèrdua, van crear la plataforma
Defensem Bloc 17. Aquesta de-
fensa que la seva presència a l’e-
difici “ve de lluny” i que quan va
morir el seu antic propietari va
deixar el bloc llegat a la Fundació
Caixa Catalunya perquè fos uti-
litzat per “promoure l’associacio-
nisme i la cultura catalana”.

Els joves d'Horta
lluiten per salvar
el Bloc 17

COMMEMORACIÓ/ Un dels mo-
ments més esperats de l’any per
a la FAVB ja és gairebé aquí. El pri-
mer dilluns del mes que ve, el 5
de febrer, la Federació celebrarà
el gran acte de presentació de 25
anys de Barcelona a Carrer (1991-
2016), el llibre que recull el darrer
quart de segle de la història de la
ciutat a través del prisma de la re-
vista Carrer.

A finals del mes passat, la
FAVB va fer pública la data de la
presentació (encara ha d’especi-
ficar l’hora) i va anunciar que de
cara a aquest dia prepararan un
pica-pica i sorpreses musicals.
L’acte se celebrarà al Centre Cívic
del Fort Pienc.

Compte enrere 
per al llibre dels 25
anys de ‘Carrer’

Els veïns rebutgen l’acord entre
Colau i el Gremi per les terrasses

ESPAI PÚBLIC/ El passat mes de
desembre es va acabar la ’guerra
de les terrasses’ després que s’a-
nunciés un acord entre l’Ajunta-
ment i el Gremi de Restauració.
Aquest conveni, que permet fle-
xibilitzar una normativa polèmica
que havia acabat portant malde-
caps a totes les parts, ha generat
malestar en el si de la FAVB, que
en els dies posteriors a la publica-
ció de l’acord va denunciar que, a
la pràctica, l’acord entre el govern
d’Ada Colau i el Gremi suposa la
“consolidació de la privatització
de l’espai públic”. L’entitat també
va denunciar que es retallen al-
guns drets.

Aquest nou pacte implica que
la normativa de terrasses, que s’a-
provarà aproximadament d’aquí
a dos mesos, assumeixi una fór-
mula menys restrictiva que l’ac-
tual i provocarà que les llicències
que ja estan atorgades es puguin
revisar amb els nous criteris. A la
pràctica, això suposarà que es fre-
narà la supressió de taules i cadi-
res que ha provocat l’ordenança
actual per a alguns bars i restau-
rants i que ara podrien recuperar.
El nou text flexibilitza qüestions
polèmiques, com ara la distància
entre les taules i els arbres o l’ocu-
pació màxima permesa a la vo-
rera. El vicepresident de la FAVB,
Joan Balañach, va ser una de les
veus que es van alçar contra
aquest nou acord, apuntant que
“és una subordinació als interes-
sos privats del gremi”. De fet, la
FAVB va decidir abandonar la da-
rrera comissió tècnica en senyal
de protesta.

En la mateixa línia que la FAVB
es van pronunciar des de l’As-
semblea de Barris per un Turisme
Sostenible (ABTS). L’ABTS es va
mostrar molt crítica amb la sig-
natura del conveni i va acusar
Colau d’haver caigut “en la
trampa del lobby de la restaura-
ció fent-nos creure que aquest
pacte és el millor per a tothom”.
En diferents piulades a Twitter,
l’ABTS va retreure aquest pacte
entre el govern i els empresaris
d’hostaleria, perquè comportarà
que hi hagi més taules i , per tant,
més soroll i molèsties, des del seu
punt de vista, per als veïns de di-
ferents barris.

COLAU DEFENSA L’ACORD
En canvi, segons l’alcaldessa Colau,
aquest pacte “arriba en un mo-
ment molt positiu i és bo per a Bar-
celona”. La batllessa va destacar
que “les terrasses ens agraden a
tots, formen part d'una ciutat me-
diterrània com la nostra i de la seva
vida al carrer” i va voler remarcar
que “no és senzill regular l’espai
públic en una ciutat com la nostra”.
Colau va destacar que l’acord, que
es va formalitzar el passat 5 de des-
embre, aconsegueix “garantir l'e-
quilibri entre l'ús ciutadà de l'espai
públic i l'activitat econòmica”. 

Per últim, el director general
del Gremi de Restauració, Roger
Pallarols, va mostrar la seva satis-
facció per haver arribat a aquest
acord i, després de la signatura,
va assegurar que aquest pacte
suposa “enterrar definitivament
el conflicte”, que s’havia allargat
durant anys. 
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Satisfacció entre els paradistes
amb el mercat provisional

SANT ANDREU4Dos mesos des-
prés del trasllat del Mercat de
Sant Andreu a la carpa provi-
sional del carrer Sant Adrià el ba-
lanç que en fan els paradistes és
molt positiu.

En declaracions a Línia Sant
Andreu, la presidenta del mercat,
Elisenda Pons, afirma que “estem
molt contents, ja que a la carpa hi
ha molta llum, les càmeres fri-
gorífiques són de qualitat i la
ubicació és molt bona”. De fet,
Pons explica que la recent cam-
panya de Nadal ha estat molt po-
sitiva a nivell de vendes.  “Estem

en un lloc molt de pas, amb es-
coles al voltant, i això es nota”,
afegeix Pons. La presidenta del
mercat contraposa l’actual si-
tuació amb el “deteriorament” de
l’antic mercat i remarca que “en
el comerç és molt important que
els espais no estiguin deteriorats,
que hi hagi vida”.

Per últim, tot i que es mostra
convençuda que el nou mercat
també tindrà efectes molt posi-
tius, afegeix de forma irònica que
“potser ens aniria bé un enda-
rreriment del nou mercat, tal
com ha passat a Sant Antoni”. 

Actes | L’Eix Sant Andreu prepara el Carnestoltes 
L’Eix Sant Andreu, juntament amb la Comissió de Festes, ja s’està preparant per a la

Rua de Carnaval que se celebrarà el pròxim 11 de febrer. La 14a edició d’aquesta festa
tornarà a garantir, tal com expliquen des de l’eix, una jornada de “gresca, ball i molta
xerinola” gràcies a les comparses, que ompliran els carrers de música i bon ambient.

URBANISME4“Es tracta d’una
conversió en zona de vianants  en-
coberta i no una pacificació”. Així
descriu a Línia Sant Andreu
Pròsper Puig, president de l’Eix
Comercial Sant Andreu, el pro-
jecte de transformació urbanísti-
ca del carrer Gran de Sant Andreu
que l’Ajuntament va presentar
abans que s’acabés el 2017. 

El projecte, expliquen des del
consistori, preveu una reforma ur-
banística per “augmentar l’espai
per al vianant” en detriment dels
cotxes en el tram del carrer que va
entre la rambla de Fabra i Puig i
el carrer Joan Torras. Aquesta re-
novació anirà acompanyada del
disseny d’un pla d’usos “per re-
forçar l’eix comercial i protegir les
botigues locals”. Segons la regi-
dora Laia Ortiz, calia “respondre”
al fet que la majoria d’usuaris del
comerç d’aquest carrer van a peu.

“SOM UN EIX PERIFÈRIC”
Aquesta visió municipal contras-
ta amb l’opinió que tenen a l’eix.
Puig deixa clar que no hi estan
“gens d’acord”  i que el Districte

“no ha respectat el que havíem
parlat amb el PSC”. Les conver-
ses amb els socialistes, afegeix el
president de l’Eix, havien servit
per pactar “una reducció del tràn-
sit a la meitat”. I és que Puig ar-
gumenta que una transformació
com aquesta no beneficiarà els co-
merços “perquè nosaltres som
un eix perifèric, cosa que vol dir
que necessitem clients que vin-
guin de fora del barri”. “Que el  ca-
rrer ha de ser més amable i ne-
cessita una transformació ho
compartim, però també necessi-
tem gent que vingui amb cotxe,
tot i que també falten aparca-

ments”, afegeix Puig. Des del
Districte, però, afirmen que el pro-
jecte respon “als acords presos a
la taula de participació”, al mateix
temps que deixen clar “no hi ha
res definitiu perquè les simula-
cions durant les obres han de ser-
vir per fer el disseny final”.

SUSPENSIÓ DE LLICÈNCIES
En paral·lel, l’Ajuntament ha sus-
pès durant un any les noves lli-
cències mentre dura la redacció
del nou plau d’usos. La voluntat,
expliquen des del govern, “és
controlar les noves activitats per
blindar el comerç de proximitat”.

Imatge virtual de Gran de Sant Andreu un cop reformat. Foto: Ajuntament

Els comerciants rebutgen la
reforma de Gran de Sant Andreu

Un moment del mercat provisional ple de gent. Foto: Ajuntament
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FUTBOL4Un empat i una de-
rrota en els dos primers partits
d’aquest any han fet que el Sant
Andreu hagi perdut una mica
de pistonada en aquesta recta ini-
cial de la segona volta. Els de Mi-
kel Azparren van començar l’any
empatant sense gols al Joan Bap-
tista Milà de Sant Boi, però el pit-
jor resultat va arribar el passat
diumenge 14, quan l’equip va
patir la tercera derrota del curs al
Narcís Sala de forma clara contra
el Santfeliuenc (0-3).

El partit contra els de Sant Fe-
liu podria haver-se desenvolupat
de forma diferent si l’àrbitre no
hagués anul·lat un gol a Josu
poc abans del primer quart d’hora
de joc per un fora de joc discuti-
ble. En canvi sí que va pujar al
marcador un gol dels visitants al
minut 16 de partit, amb una ac-
ció de murri de Josele, que li va
pispar la pilota a Segovia. El por-
ter va demanar falta, però l’àrbi-
tre no la va xiular. A la segona
meitat va debutar, per fi, Kuku,
que en una de les seves primeres
accions va estar a punt d’empa-

tar. Els visitants, però, van sen-
tenciar el matx amb dues contres,
la primera d’Adrià Recort i la se-
gona novament de Josele.

El calendari més immediat
per al Sant Andreu presenta tres
enfrontaments contra els vuit
primers classificats, molt exi-
gents. L’equip viatjarà a la Pobla
de Mafumet el pròxim dissabte
20, rebrà la visita del líder, l’in-
victe Espanyol B, el diumenge 28
al Narcís Sala. Quan ja siguem al
mes de febrer, els primers reptes
per al conjunt quadribarrat seran

el viatge a Ascó i el partit a casa
contra l’EC Granollers.

SOLIDARITAT AMB LEANDRO
Per altra banda, durant els dies de
Nadal el club va ser notícia per la
campanya que va engegar per re-
captar els diners necessaris
(7.000 euros) per poder repatriar
el cos de la mare de Leandro, ju-
gador de l’equip aleví, a Guinea
Equatorial, el seu país d’origen.

El club va agrair la solidaritat
de particulars i entitats, ja que va
arribar a recollir 8.300 euros.

Els quadribarrats continuen en play-off’ malgrat els darrers resultats. Foto: SFC

El Sant Andreu arrenca l’any
amb mal peu i ara és quart

Bàsquet | En marxa la construcció d’un pavelló amb dues pistes
Si els terminis es compleixen, durant la primavera s’inaugurarà un pavelló poliesportiu amb
dues pistes de bàsquet que es va començar a construir durant les darreres setmanes de l’any
passat. L’equipament se situarà a la cruïlla del passeig de Torres i Bages amb Via Favència i

serà utilitzat principalment pels diferents equips de l’històric CB Sant Joan de Mata.

El CNSA enceta la seva 
nova aventura continental

WATERPOLO4El millor water-
polo femení europeu arrenca de
nou per al CN Sant Andreu. Les
de Javi Aznar afrontaran, entre
els dies 19 i 21 d’aquest mes, els
tres partits de la segona fase de
l’Eurolliga femenina, en la qual
l’equip exercirà el paper d’amfi-
trió, tot i que no jugarà els partits
a la Pere Serrat, sinó que l’esce-
nari d’aquests enfrontaments
serà la piscina Sant Jordi.

El CN Sabadell, l’Utrecht dels
Països Baixos i el Dunaujvaros
hongarès seran els rivals del con-
junt andreuenc, que té com a
gran objectiu obtenir una de les
dues primeres posicions d’a-

questa fase que els permeti clas-
sificar-se per als vuitens de final
de la màxima competició conti-
nental. El primer partit serà con-
tra les neerlandeses (el dia 19), el
segon contra les magiars (l’en-
demà) i el tercer contra les valle-
sanes (el dia 21).

EL MASCULÍ SEGUEIX SETÈ
I mentre les d’Aznar estan a punt
de començar l’aventura euro-
pea, el sènior masculí no acaba de
trobar la regularitat i ara mateix
és setè a la Divisió d’Honor. Els
pròxims reptes per als de Dani
Ballart seran el Barcelona, el
Molins de Rei i el Mediterrani.
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| Beach Restaurant
Època de contrastos. El simulador Beach Restaurant permet tornar

als mesos de calor de l’any al mateix temps que gestionem un negoci.

Ningú neix ensenyat i menys pel que
fa a les relacions sexuals i amoroses.
Molts joves han desitjat disposar d’un
manual d’instruccions i el darrer llibre
de Gemma Pasqual els pot ser d’ajuda.

Després de Xènia, Tens Un WhatsApp
i Xènia, #Keepcalm I Fes Un Tuit, l’autora
deixa clar que el control i la dependèn-
cia no tenen cabuda en relacions sanes.

No t’ho perdis

Viu en línia

Llibres

Xènia, estimar NO fa mal
Gemma Pasqual

Xicu Masó interpreta Pietro Bartolo, el
qual decideix tornar a la petita illa de
Lampedusa per convertir-se en un sa-
marità convençut de la Llei del Mar que
obliga a socórrer qualsevol persona, en
qualsevol situació i circumstància.

Un relat de l’actual tragèdia migra-
tòria al Mediterrani, representat a di-
versos teatres de l'àrea metropolitana.

Teatre

El metge de Lampedusa
Miquel Górriz

Reggae en estat pur. Això és Koers, un
grup de Lleida que va publicar el seu
primer disc a finals del 2017, un tre-
ball que és tota una declaració d’in-
tencions sincera i desafiant.

Produït pel cèlebre Genís Trani (Ge-
nius T), a Unbroken s’hi poden escoltar
temes contestataris i combatius, així
com cançons espirituals i amoroses.

Música

Rentat de cara a un dels clàssics del ci-
nema d’aventures de finals del segle
passat. A Jumanji: Benvinguts a la jun-
gla, quatre joves amics són absorbits
per un videojoc i es converteixen en
personatges amb habilitats úniques.

Hauran d’afrontar l’aventura més
arriscada de la seva vida i superar-la o
es quedaran atrapats per sempre.

Pelis i sèries

Jumanji:
Benvinguts a la jungla

Unbroken
Koers

75 anys de la Sala Apolo
La mítica Sala Apolo de Barcelona celebra aquest 2018 el seu
75è aniversari. Espai emblemàtic per a barcelonins i, en defi-
nitiva, per a catalans de diferents generacions, l’Apolo tindrà

enguany una programació especial farcida d’activitats. Al
web www.apolo75.com, creat especialment per a l’ocasió,

s’hi podrà trobar la informació dels actes que s’organitzaran
al llarg d’aquests 12 mesos. També s’ha editat un documen-
tal i un llibre per repassar la història d’aquesta emblemàtica
sala del Paral·lel, que fa anys va ser un parc d’atraccions, una

sala de ball i un bingo abans de ser l’actual sala de festes. 

Va saltar a la fama el 2009 amb el seu paper a
Celda 211, de Daniel Monzón, interpretant un

funcionari de presons que intenta sobreviu-
re a un motí fent-se passar per un convicte

més. Ara, l’actor Alberto Ammann s’ha pas-
sat definitivament al món de l’hampa en-
carnant el narcotraficant Pacho Herrera a

la sèrie de Netflix Narcos. L’hispano-argentí
visitarà la Farga de l’Hospitalet de Llobre-
gat durant el Saló del Cinema i les Sèries

per compartir amb els fans alguns dels se-
crets de la sèrie de la qual tothom parla.

Una bona oportunitat per descobrir la meta-
morfosi d’Ammann en un dels caposmés san-

guinaris i per saber més coses dels projectes
que té entre mans: la sèrie Apaches i l’escola

d’interpretació que ha obert amb la seva 
parella, la també actriu Clara Méndez.  

A L B E R T O  A M M A N N

La fitxa
QUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

QUÈ FARÀ?

El seu paper a la sèrie d’èxit ‘Narcos’
És el Pacho Herrera, un dels capos del càrtel de Cali

Famosos

Al saló del cinema i les sèries de La Farga
A l’Hospitalet de Llobregat, entre el 2 i el 4 de febrer

Parlarà dels secrets de la sèrie amb els fans
I després, com no podria ser d’altra manera, signarà autògrafs

ON I QUAN VINDRÀ?
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P R O P O S T E S
agenda@comunicacio21.com

DISSABTE 3 DE FEBRER
17:30 Rodó, 25 anys és el nom de l’espectacle

de la companyia Chapertons Còmic Teatre. El
pneumàtic sempre ha estat el seu fil conductor.
/ Sant Andreu Teatre.

TOTS ELS DIVENDRES
11:30 Victòria Labadie i Carola García són les pro-

fessores del curs trimestral anomenat Iniciació
al Photoshop, que s’allargarà fins a la sego-
na setmana del mes de març. / Centre Cívic
Navas.

DEL 25 AL 28 DE GENER
Matí-Tarda Som Cultura Popular és el nom d’un

fòrum que, durant quatre dels darrers dies de
l’any, farà viure la cultura popular en primera
persona i l’explicarà a tothom. / Recinte de
la Fabra i Coats i espais adjacents.

TOT EL MES
TardaDes del passat dia 15 està en marxa mos-

tra d’imatges anomenada Comic’s & muntanya,
una sèrie d’il·lustracions d’autors com Xavi
Mountain, Xavi Socias, Furti o Edu Català. /
Agrupació Excursionista Muntanya.

TOT EL MES
Matí-Tarda Des de mitjans del mes passat es

pot visitar l’exposició anomenada La ferida
d’Hipercor. Barcelona 1987, un memorial de
l’atemptat de la banda terrorista ETA. / Fabra
i Coats Centre d'Art Contemporani.

TOTS ELS DILLUNS
18:00 Des del passat dia 8, cada dilluns s’or-

ganitza una nova sessió del taller Lletra pe-
tita - Tallers de descoberta sobre la First Lego
League. / Biblioteca Bon Pastor.

DES DEL 18 DE GENER
17:30 A partir del pròxim dijous 18 arrecarà el

seminari anomenat Cuina en família de 4 a 7
anys, coordinat per la nutricionista Mercè Ho-
mar. El preu és de 8,7 euros, c al inscripció prè-
via. / Centre Cívic Navas.

DIMECRES 24 DE GENER
20:45 Partit de waterpolo femení corresponent

a la desena jornada de la Liga Iberdrola en-
tre el CN Sant Andreu i el CN Rubí. / Piscina
Pere Serrat.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La nena dels pardals és un espectacle
poètic sobre els petits herois quotidians,
el respecte a la vida i la saviesa inna-
ta dels nens. / Sant Andreu Teatre.

El SAT gaudeix amb el conte
de ‘La nena dels pardals’
20 i 21 de gener a les 17:30

El professor Diego Molina serà l’enca-
rregat de rematar la segona sessió del
curs de cuina anomenat Al temps fred,
bona cuina. Cal portar davantal i tup-
per. / Centre Cívic Navas.

Diego Molina coordina el
curs ‘Al temps fred, bona cuina’

Dimecres 17 de gener a les 10:30

En el marc del segon cicle La Guitarra
de Concert es podrà gaudir de l’actuació
d’A Contratempo Duet, la fusió de
flauta i guitarra. Aforament limitat. /
Casal de barri Can Portabella.

Un concert de guitarra
i flauta a Can Portabella

Divendres 26 de gener a les 19:00

Partit de futbol de la vint-i-tresena jor-
nada de la Tercera Divisió entre la UE
Sant Andreu i el RCD Espanyol B. / Mu-
nicipal Narcís Sala.

Partidàs a la vista: el Sant
Andreu rep l’Espanyol B

Diumenge 28 de gener a les 12:00
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